
סיור ברפתות
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משק הבקר והחלב 402

 רפת מעלה גלבוע הוקמה בשנת 85 כיום עם מכסה של
3.8 מיליון ליטר, 300 חולבות ובסה״כ 670 ראש כולל יונקיה.
ברפת מכון של אפימילק שדירת דג. 3 חליבות ביום, החלב, 

בהכשר בד״צ מועבר לתנובה. צוות מקומי של הקיבוץ חמישה 
חברי קיבוץ, שכיר מבית שאן, עובד זר ושתי סטודנטיות 

מבוטצואנה ורואנדה. מרכז מזון עצמאי, תזונאי אייל פרנק. 
הרפת נחשבת לאחת מהטובות והאיכותיות בארץ ומככבת 
דרך קבע בליגת החלב של ההתאחדות. נחשון שטיין מנהל 

כיום את הרפת ברופין, חבר קיבוץ בן 41 נשוי וארבעה ילדים, 
למד קורס הנדסאי רפת ועובד ברפת מאז 2007 . נחשון  מיד 
מדבר על לני קפלן ״כמנהל צעיר וכאחד שגדל ברפת כל חייו, 

הוא מבחינתי מנטור לכל דבר ובעל מקצוע מהטובים שיש 
בתחום ולני מלווה אותי באופן צמוד ועבורי זו פריבילגיה 

גדולה, אני מכיר אותו מגיל 0 והוא כמו אבא שני עבורי, הוא 
נכס לי ולרפת שלנו״.

הנקודות שלדעתך החשובות ביותר 
בממשק ברפת?

״אני באתי מתחום הבריאות וההזנה למרות שבמהלך העבודה 
שלי נגעתי בכל התחומים ברפת. ההזנה והבריאות הם אולי 

התחומים החשובים מבחינתי וכמובן ניהול יום יומי נכון 
ומדויק של הרפת. הניהול פתח לי אופקים ואתגרים חדשים 

ואני כעת בתהליך למידה וזה מאוד מאתגר ומעניין עם כל 
הקשיים״.

איך עובדת הרפת בשבת כקיבוץ דתי?
״לרוב אנחנו חולבים עם עובדים זרים וסטודנטיות זרות 

אבל אני הייתי מאוד רוצה לשמר את חליבת השבת. בעצם 
המכון עובד על פניאומטיקה בלי חשמל וזו שיטה שנעלמת 

מהנוף בישראל אך מאושרת על ידי מכון צומת, המקבילה 
לרבנות הראשית״. 

ממשק הצינון שלכם בהתחשב בזה שאתם 
בראש ההר?

״יש לנו ממשק צינון אך אין מה להשוות לעמק שמתחתנו, 
אנחנו מצננים בחליבת בוקר ובין חליבת בוקר לצהרים 

רפת מעלה גלבוע נחשבת לאחת 
הרפתות הטובות, מעבר להיותה 

חברת קבע בליגת החלב עם 
ביצועים טובים ומה שניתן לכנות

'רפת אידיאולוגית'. מה גם שכולם 
מכירים את לני קפלן, האיש שהפך 

את הרפת למה שהיא כיום, איכותית, 
חכמה בדגש על רווחת בעלי החיים, 

שילוב צעירים וצוות עם גרעין קבוע •

רפת מעלה גלבוע

הניהול פתח לי אופקים חדשים. נחשון
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ובחליבת צהרים. החורף כאן הוא חורף קשוח, יש כאן רוחות 
חזקות שפחות מטרידות אך הגשם הוא בעייתי אז משתמשים 

ברשתות היורדות באופן אוטומטי ברגע שמתחיל הגשם״. 

הבעיות העיקריות המעסיקות אותך היום?
״ברמת הניהול הבעיה העיקרית היא חוסר היכולת לחרוג, 
העלאת המקדמים של המוצקים וחוסר היכולת לתכנן את 

התחזית ל-2020 יש המון נעלמים בגלל המצב הפוליטי, 
כלכלי. 2019 תסתיים באובדן הכנסה פוטנציאלי גדול וגם 
2020 לא נראית טוב יותר. אלו אתגרים של כל הרפתנים 

ואנחנו מחפשים אלטרנטיבות להתייעלות והתמקצעות״. 

אז מה לדעתך הפתרון?
״כרגע לצערי אין פתרון, אין שר חקלאות ואין שום דבר 
והפתרון כרגע זה רק להתייעל כי אנחנו מאוד מוגבלים 

ואי הוודאות מאוד פוגע בנו, בעיקר ברפת כמו שלנו 
היודעת לייצר חלב הרבה יותר מהמכסה שלה. עצרנו הרבה 

תהליכים בגלל המצב כמו שדרוג מכון ובניית סככה וזה 
כרגע ירד מהפרק״. 

איך אתם מתמודדים עם השפכים בעקבות 
תקנות איכות הסביבה?

״כרגע יש לנו בריכות חמצון המשותפות עם קיבוץ מירב 
ובתוכנית הקמת מתקן ביו גז לשתי הרפתות זה אמנם יקר אך 

פתרון אולטימטיבי״. 

אז מה הסוד בייצור חלב איכותי?
״תשמע הרפת הזאת ייחודית וזה משהו שירשנו מלני, הירידה 

לפרטים הכי קטנים ובכל ממשק לרדת לרזולוציות הקטנות 

ביותר וכמובן לגעת בפרות כולל רווחת הפרה. אין סודות, 
עבודה קשה וירידה לפרטים כי עם כל הטכנולוגיה הקיימת 

לפעמים שוכחים את הפרה עצמה ובאותה נשימה תמיד 
להתקדם גם מבחינה טכנולוגית וגם מבחיל יעילות״. 

דור ההמשך זה משהו שאתם שמים דגש עליו?
״כן, זה משהו שמאוד חשוב לנו, אנחנו עובדים כאן עם בני 

נוער מעסיקים אותם בעיקר בחופשים של בתי הספר וזה 
נושא שהוא קריטי להמשך הענף ואני מאוד מקווה שבעתיד 

יצטרפו אלינו חבר׳ה צעירים כי זה בעצם העתיד״. 

אתה אופטימי באשר לעתיד?
״מטבעי אני אדם אופטימי אבל אני גם מנהל צעיר ולומד את 

הענף ובהחלט חושש מהעתיד. אני מקווה שתקום ממשלה 
שתבין את חשיבות החקלאות הישראלית וזה מפעל ציוני 

משגשג מעבר לכל אלמנט כלכלי״. 

המוטו של לני "דווקא בגלל 
התקופה שבה אנו נמצאים, תקופה 
מאתגרת, אנחנו כרפתנים חייבים 

לשאוף למצוינות כי לדעתי מי 
שלא ישאף למצוינות, יהיה לו קשה 

מאוד להחזיק מעמד בענף"
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http://www.agroplan-il.com
http://www.agroplan-il.com
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לני קפלן "חשיבות היחס לפרה הפרטנית"
לני קפלן המנהל המיתולוגי של הרפת ומי שנחשב לאחד 
מהרפתנים הטובים בענף. לני ניהל את רפת מעלה גלבוע 

במשך 18 שנים והיה חבר קיבוץ מגרעין בני עקיבא אמריקאי. 
כיום הוא ממשיך לעבוד ברפת במשרה חלקית, אחראי על 

גידול יונקים וכל מה שקשור ניהול העדר, ייבושים ומלווה את 
המנהל ובחצי השני של השבוע הוא מסתובב ברחבי הארץ, 

מלווה רפתות ויושב בהנהלות של רפתות. לני על השנים 
הראשונות של הרפת "הרפת הוקמה ב-1985 במסגרת ביסוס 

הישוב ואני הצטרפתי לרפת כמה שנים לאחר שהוקמה 
וזה היה ממש במקרה וכמו בסרטים זו היתה אהבה ממבט 

ראשון. בעיקר משך אותי הצד הווטרינרי אך גם מהר מאוד 
הבנתי שכדי שיצליח חייב להיות גיבוש צוות ואווירה טובה. 

באותה תקופה היה מאוד מקובל להעסיק בני נוער והיה 
לי מאוד חשוב לערב את הקהילה לענף וככה עם השנים 

הרפת הפכה למקום מאוד מרכזי בקהילה הן מהפן הכלכלי 
והן מהפן החינוכי, ערכי". לני החל לרכז את הרפת 10 שנים 

לאחר שהוקמה, כל אותה תקופה היה חשוב לו לגבש את 
הצוות ושיהיה קבוע כמה שניתן ולהעצים את דור ההמשך. 
לני "התרומה הגדולה ביותר שלי, זה במה שנקרא כלי ניהול 

ולתעדף נושאים ברפת, לעזור למנהלים היכן להשקיע כוחות 
ומאמצים". כששואלים אותו על הדברים החשובים ברפת 

הוא עונה "אני חושב שהדבר הראשון החשוב בכל רפת, היא 
חייבת לדעת איך להתייחס לפרה הפרטנית חוץ מרפואת 
העדר ורווחת הפרה. אך חשוב לי להגיד דבר נוסף, שככול 

שהענף מאותגר יותר מבחינה כלכלית, אני מאמין שאנחנו 
חייבים לדעת איך להתנהל מבחינה כלכלית ולמקסם רווחים. 

לדוגמא, אם לפני 20 שנה גולת הכותרת שלנו היתה להיות 

רווחת בעלי החיים, זה הנושא החשוב ביותר ברפת. לני קפלן

צוות רפת מעלה גלבוע

 www.zmf.co.il 
מסורת של איכות שירות וחדשנות.

אשר בראון סמנכ"ל תזונה | asher@zmf.co.il | נייד. 050-2101112 
מתן בן ישי שרות שדה מעלי גירה | matan@zmf.co.il | נייד. 050-7664260

ד.נ. עמק הירדן 1510501 | טל. 04-6755565

נגיע להישגים
חדשים
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התמחות בתכנון
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מעוף המייצגים מתמחים בליווי, 
תכנון והקמת פרויקטים 

ונותנים מעטפת של פתרונות 
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להשלמת הפרויקט.
עכשיו בהנהלה צעירה ודינאמית

משרד: 04-6600888
פקס. 04-6763050

פורמן אלעד: 052-8515165
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מושב נוב ד.נ. רמת הגולן 12921

ניר עציון

רמת השופט

גזית

יונתן
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בין המקומות הראשונים בליגת החלב הרי שעם השנים למדנו 
שאפשר גם לרדת בתנובות חלב כדי להגדיל את הרווחיות. 
כלומר לא בהכרח הפרה הנותנת את הכמות החלב הגדולה 

היא גם הרווחית. אך מצד שני אני לא ממליץ ללכת לקיצוניות, 
כלומר רפת היודעת לייצר חלב גבוה בגלל הגנטיקה, מיקום 
גיאוגרפי ועוד, אסור לה לעבור לצד השני של הגרף, אבל כן 
לשחק ולמצוא את המשוואה הכי נכונה מבחינה מקצועית. 

אם במעלה גלבוע לפני 15 שנה גירדנו 13 וחצי אלף קילו לפרה 
אז למדנו עם השנים שאם נרד לכ-12.5 זה יהיה יותר נכון. 
חשוב לי לומר שכל רפת יש לה את האקלים שלה, הממשק 

שלה והגנטיקה שלה וכל רפת חייבת לנתח נכון את היכולות 
שלה בכדי להגיע לתוצאות הטובות ביותר, כל רפת שונה 

לחלוטין מהשניה".

מה לדעתך בממשק ברפת החשוב ביותר?
"ללא ספק, רווחת בעלי החיים, מהעגלה הכי קטנה ועד 

לסככה האחרונה ברפת, רפתנות מודעת, כלומר, ההתנהלות 
של הרפתן ברפת אל מול הפרה. כמובן שכל נושא התזונה 

וניהול המזון ובריאות העדר מבחינתי זה חשוב מאוד ולסיום, 
השקעה במשאב האנושי של הצוות ואוסיף עוד נקודה, 

תוכנית ייצור מדויק. כיום בגלל האתגרים הכלכליים כל ליטר 
שאנחנו מייצרים חייב להיות יעיל ושווה כסף". המוטו שלו 
"דווקא בגלל התקופה שבה אנו נמצאים, תקופה מאתגרת, 

אנחנו כרפתנים חייבים לשאוף למצוינות כי לדעתי מי שלא 
ישאף למצוינות, יהיה לו קשה מאוד להחזיק מעמד בענף".
במבט לשנים הקרובות ,אני כמובן אופטימי, זה ענף שאני 

מאוד אוהב וחושב שהענף גאווה למדינה ובכלל כל החקלאות 
זה ענף החייבים לשמרו ואני אופטימי ונלמד להצטיין ולעבוד 

כמו שצריך".   ▲

מעלה גלבוע
מעלה גלבוע הוא קיבוץ דתי של בני עקיבא שנוסד 

בשנת 73 ועבר הפרטה בשנת 98 בקיבוץ 160 משפחות 
כולל חברים ותושבים. הקיבוץ מתפרנס בעיקר 

מחקלאות, רפת, ענף גזר כולל בית אריזה, גד״ש, לול 
פטם הודים, מדגה, ענף לולבים ותמרים. לפני כשנתיים 

הוקמה חוות טורבינות חשמל  ובהמשך יקומו חוות 
נוספות. 

אנו מציעי�: מקצועיות, אמינות וני�יו	 רב שני� - בביטוחי בעלי חיי�, ביטוחי משק, ביטוחי פרא וכד'.

ואנו נשמח לעזור לכ� בנושאי ההפקדות הנדרשות עבור: 
קר	 ההשתלמות, קר	 הפנ�יה לעצמאי� ועוד.

ולהזכיר לכ�:
קר	 ההשתלמות לעצמאיי�, הינה קר� מאד משתלמת עבורנו, ולמי שאי� עדיי�- מומל
 להיווע
 ע�   •

רוה"ח/יוע
 מ�, כדי להבי� את חשיבותה הכ�פית למשק הבית שלנו. ג� אנו נשמח לעזור לכ� בנושא זה.
פנ�יית חובה לעצמאיי� (משנת 2017) - להל� מ�פר �יבות בעדה:  •

החוק ממילא מחייב להירש� לכזו מ�גרת פנ�יונית, ולאחרונה כבר יש קנ�ות כ�פיי�: חד פעמיי�,     .1
וג� חודשיי� (במ�גרת תשלומי הביטוח הלאומי) - לאלו שעדיי� לא ה�פיקו להצטר�.

ואולי אפשר להתנח� שמ�-הכנ�ה מחזיר למשל� חלק מהתשלומי� הללו כהחזרי מ� (ניכוי, זיכוי).  .2
ג� א� זה נראה לנו כ'השקעה לא כדאית' א� כדאי לחשוב חלילה, על מצב של ארוע נכות, וכו',   .3

כשיש משפחה לפרנ� ואת/ה במקרה, לא ממשפחת רוטשילד...  
ובהזדמנות זו אנו מבקשים לאחל לכווווולנו – שנה אזרחית טובה ויציבה על כל בחינותיה.

רחוב בעלי המלאכה 26, ת.ד. 923, חיפה
טל: 04-8553338, �לולרי של בו�י רהב: 052-2973702, פק�/מחשב: 1534-8512201
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�ו� השנה כבר מעבר לפינה
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